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V registru nesnovne 
dediščine tudi soriški govor 
V registru nesnovne kulturne dediščine, ki ga vodi ministrst vo za kulturo, je od decembra vpisanih 
sedem novih enot , med njimi t udi soriški govor. 

KLARA M RAK 

Sorica - Kako dragocene so 
narečne posebnosti jezika, 
se mnogokrat premalo zave
damo. Se pa tega zelo dobro 
zaveda ddr. Miha Markelj iz 
Železnikov, na pobudo kate
rega je Fonografski arhiv 
Avstrijske akademije zna
nosti digitaliziral najstarej
še posnetke soriškega nare
čnega govora izpred 110 le t. 
Omenjeni posnetki so izje
mnO pomembni za razume• 

» Gre za e note n ele m ent 

kulturne dediščine, ki se 

je razvil in se ohranja le 

n a območju zg ornjega 

de la Selške doline in 

je kot tak vreden vpisa 

na seznam nesnovne 

kulturne dediščine.« 

vanje, ohranjanje in revitili
zacijo jezikovne dedištine. 
V Sorici in okolici se je na
mreč po naselitvi podložni
kov freisinških škofov iz T i
rolske konec 13. stoletja za
čelo oblikovati soriško nare
čje, ki se je v obliki <lajnar
ske govorice ohranilo vse do 
danes. 

» Vsekakor ne smemo do
voliti, da bi živa nesnov
n a dediščina, kot je soriški 

Ddr. Miha Markelj, ve liki borec za ohranjanje soriškega 
govora / Foto: Tin• Dokl 

narečni govor, ki se je v So-
. rici in njeni okolici razvijal 
več kot sedemsto let, v dana
šnjem času z območja pov
sem izginil. S tem name
nom je bila želja lokalnega 
okolja, prebivalcev in razi
skovalcev iz Slovenije in tu
jine, da se soriški narečni go· 
vor in iz njega izhajajoči <laj
narski govor ohranita, pri 
čemer je prvi korak vpis na 
seznam nesnovne kulturne 

dediščine Slovenije. ki daje 
ustrezna merila in vzvode 
za zaščito, ohranjanje in na
daljnjo revitalizacijo,« po
udarja Markelj in nadalju
je, da jim dodeljeni s tatus 
daje tudi možnosti črpanja 

sredstev na nacionalni ravni 
za aktivnosti ohranjanja de
dištine. »S tem namenom 
smo že izkoristili možnost 
in prijavili projekt na raz
pis ministrstva za kulturo, 

Realizacija kar uspešna 
Na Jezerskem so potrd ili zaključni račun proračuna za lansko let<;>. 

ALENKA BRUN 

Jezersko - Marko Šifrar iz 
občinske uprave Občine Je
zersko je na zadnji seji mar
ca svetnikom pojasnil, za
kaj po novem ne sprejemajo 
oziroma potrjujejo odloka, 
temveč sklep o zaključnem 
računu proračuna Občine 

Jezersko za lansko leto, kako 
je ta sestavljen in zalcaj gre 
za pomemben dokument. Z 
njim se namreč prikaže re
ilizacija sprejetega prora
čuna in kako je bila občina 
pri tem usB"šna. Njegov na
men je predvsem, da se vi
dijo večja odstopanja od po
stavk v proračunu. Ko zgo
raj omenjeni sklep svetniki 
potrdijo, to pomeni, da so se 
z zaključnim računom ob
čine seznanili. Sklep začne 

veljati naslednji dan po ob
javi zaključnega računa ob
tinskega proračuna v ura
dnem glasilu občine, z dru
gimi prilogami se objavi tudi 
na spletnem mestu občine .. 

Šifrar je v nadaljevanju na 
kratko predstavil, kaj je bilo 
realizirano in kaj ne, poseb
no pri prihodkih in odhod
kih. Sklenil je, da je bila re
ilizacija pri odhodkih manj
ša od predvidene, pri prihod
kih pa rahlo večja od stood
stotne oziroma nad pričako
vano. Reilizacija je bila pri 
prihodkih skupaj dober mi
lijon in pol evrov ter pri od

. hodkih skupaj slab milijon 
in pol evrov. 

Kar se tiče večjih odsto
panj, pa je Šifrar med dru
gim pri prihodkih posebej 
omenil uspešno turistično 

sezono, ki je v blagajno tako 
prispevala okrog deset ti
soč evrov več kot preteklo 
leto, podobno je bilo tudi s 
pristojbinami za vzdrževa
nje gozdnili cest - tudi teh 
je bilo več. Za slabih tride
set tisoč evrov več, kot so na
črtovali, so prodali lesa. Ker 
so plačljivo parkiranje v do
lini Ravenske Kočne zagnali 
šele ob koncu poletja, pa so 
si na primer pridelali 15 tisoč 
evrov manj prihodkov, kot 
so načrtovili. Tekoče odhod
ke so reilizirali nekje 80-od
stotno. Znotraj teh je pri te
kočih transferjih reilizacija 
90-odstotna, pri investicij
skih pa okoli Go-odstotna, 
saj so se pri tem na primer 
srečevili s težavo pri prido
bivanju izvajalcev. To je iz
vedbo določenih projektov 

katerega aktivnosti so us
merjene v izdelavo knjižice 
o narečnem govoru, izvedbo 
jezikovnih delavnic in vzpo• 
stavitev širše dostopnih digi
talnil1 zapisov narečnega go
vora.« 

Kot nosilec žive nesnov
ne dediščine je v registru 
trenutno vpisano Turistič
no društvo Sorica, ki je tudi 
formalno oddalo prijavo in 
dokumentacijsko gradivo, 
ki ga je pripravil prav ddr. 
Miha Markelj. »Za prijavo 
je bilo namreč treba argu
mentirano z listinami prika
zati nastanek in razvoj govo
ra, kasnejše različice in pod
prtost strokovnih stališč, da 
gre za enoten element kul
turne dedištine, ki se je raz
vil in se ohranja le na obmo
čju zgornjega dela Selške do
line in je kot tak vreden vpisa 
na ·seznam nesnovne kuJrur. 
ne dediščine.« 

Markelj je še prepričan, da 
se govor kot tak ne bi raz,i
jal in ohranjal, če ne bi zanj v 
vseh teh stoletjih skrbeli pre
bivalci oziroma govorci. Raz
veseljivo je, da se ti tudi danes 
vedno odzovejo, ko gre za de
javnosti za njegovo ohranja
nje aJj revitalizacijo, tako za 
potrebe izdelave digitalnega 
arhiva kot za, v primeru mlaj
ših, implementacijo govora v 
dramske uprizoritve otrok. 

premaknilo v drugo polovi
co leta aJj pa celo v nasled
nje leto. Beseda je tekla tudi 
o Julnovem mostu, ki je šel v 
izvedbo šele sedaj, nekaj na
črtovanih parkomatov tudi 
še niso postavili, pri osnov
ni šoli so morali najprej le
galizirati nadstrešek, da so 
sploh lahko začeli razmišlja
ti o nadgradnji ... »In tojepo• 
tem tisto, kar vpliva, da je re• 
alizacija investicijskih od
hodkov uspešna le Go-od
stotno,« je še povedal. 

Na koncu ga je župan An
drej Karničar dopolnil, da si 
na občini seveda prizadeva
jo, da bi bila reilizacija zada
nega čim boljša, a včasih to 
enostavno ni mogoče. Dodal 
je še, da je na proračun obči
ne treba gledati kot na neke 
vrste orodje razvoja občine. 

Prvo-poveljniško 
vozilo 

Medvode - Gasilska zveza 
Medvode je na slovesnosti 
prevzela novo vozilo, prvo, 
ki se bo uporabljalo za pre
voz članov zveze na gasilske 
intervencije in za druge pre
voze v okviru njenega delo
vanja. 

Gre za vozilo Citroen Ber• 
lingo, ki je nadgrajeno z do
datnimi lučmi, izvlečnirn 

modulom za opremo v pr
tljažnem prostoru, vozič

kom za izvlečni modul, 
pripravljeno na električno 

/Folo: M1[1Berton,elj 

napajanje in priklop vozila 
na agregat z dodatnimi vtič

nicami v zadnjem delu vozi
la. Njegova vrednost je 42 ti
soč evrov, pri čemer je Ob
čna Medvode prispevala 
23.690 evrov iz požarnega 
sklada. Prošn ji Gasilske zve
ze so se odzvala tudi nekate
ra lokalna podjetja, ki so pri
spevala donacije za nakup. 

Do sedaj Gasilska z,,eza 
Medvode svojega vozila ni 
imela in vse naloge opravlja
n ja javne gasilske službe so 
funkcionarji v zelo veliki ve
čini opravljali s svojimi vozili. 

Možjanca dobila nov 
vodovod 
ALENKA BRUN 

Preddvor- Po besedah Klav
dije Zima, vodje projekta, 
so se na Možjanci dela za
ključila skladno s pogodbe
nim terminom. Za vodo
vod so v začetku aprila pri
dobili tudi uporabno dovo
ljenje. »Naselje se oskrbuje 
z vodo, ki priteče iz črpališča 

Praznovali bodo drugače 

v Tupaličah,« je na občin
ski spletni strani še zapisala · 
?ima ter pojasnila: »Zgraje
nega je 2 .451,92 m etra tlač
nega vodovoda, 1.101,87 me
tra gravitacijskega vodovoda 
te r črpališče.« Dodatno pa so 
obnovili še 347,64 metra vo
dovoda, saj se je ob gradnji 
izkazalo, da so cevi dotrajane 
in je obnova nujno potrebna. 

Komenda - Letos se v Komendi niso odločili za celomesečni 

program dogodkov o b občinskem prazniku, ampak so pra
znovanje st rni li na nekaj dni. V ponedeljek, 15. maja, bo v Bre
znikovem domu na Križu slavnostna seja, na kateri bo župan 
podelil letošnja priznanja, sledil pa bo še š po rtno-zabavni 
konec tedna s svetovnim prvenstvom v orientaciji z gorskimi 
kolesi, r~vijo sta rodobnikov, ko lesarsko dirko za Veliko nag
rado Komende in d irko po Gorenjski ter kasaškimi dirkami. 
Petek in sobota se bosta zaključi la z glasbo, na ploščadi pri 
hipodromu pa bodo v soboto, 20. maja, tudi program za ot
roke, odprta kuhinja in tržnica. 

Zaključna turistična tržnica 
Med vode - V četrtek, 11. maja, se bo ob 10 . uri na prostoru 
Tržnice Medvode začela zaključna turistična tržnica 37. fe
stivala Turizmu pomaga lastna glava, ki je posvečena temi 
Športna doživetja bogatijo mladinski turizem. Mladi so svoj 
turistični produkt na dvanajstih turističn ih t ržnicah po Slove
niji predstavili ocenjevalni komisiji, ki je najboljše nagradila 
z zlatimi priznanji. Vsi prejemniki zlatih priznanj se bodo v 
četrtek znova predstavili v Medvodah. Med njimi jih je tudi 
nekaj z gorenjskih šol. 


